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Voorwoord 
In 1968 verscheen het roemruchte boekje “Voorne in de Branding” van de hand van M.J. Adri-
ani en E. van der Maarel. Zij beschreven daarin de grote natuurwetenschappelijke waarden 
van het kustgebied van Voorne. Aanleiding voor deze publicatie vormde de verdere uitbreiding 
van de Maasvlakte. Intussen is er ook een Maasvlakte 2 aangelegd en groeien onze duinen 
meer en meer dicht, al was het maar vanwege de gewone natuurlijke successie. Ook minder 
natuurlijke oorzaken zijn echter debet aan de steeds meer in het gedrang komende natuur-
waarden. Stikstofdepostitie is één van die oorzaken, maar ook de aanleg van de Maasvlakte 
en de sterfte onder konijnen springen in het oog. 

Natuurbeheerders staan voor de vraag wat zij kunnen doen om het tij te keren en ervoor 
te zorgen dat de grote waarden van de Voornse duinen behouden blijven. Reden voor de 
redactie om Dick van der Laan, wetenschapper van het eerste uur bij het vermaarde “Wee-
vers Duin” en Ted Sluijter, boswachter bij Natuurmonumenten, te vragen een beschouwing te 
leveren over het nut en onnut van ingrepen in onze duinen, zoals begrazing en het rigoureus 
wegkappen van de begroeiing. Wat werd er mee beoogd en heeft het gewerkt? Successen 
zijn er zeker bereikt, maar zeker niet alle ingezette methoden leveren iets op. Dick van der 
Laan stelt zich uiteindelijk misschien wel de meest relevante vraag: Kunnen we eindeloos 
blijven doorgaan met het toepassen van ingrepen in onze natuurterreinen? Moet er niet iets 
anders gebeuren? Wanneer lopen we tegen de grenzen van onze mogelijkheden aan? 

Nog meer plantenkundige inzichten bespreekt onze natuurreporter Jan Alewijn Dijkhuizen 
als hij op stap gaat met een van de coming men van de plantenwerkgroep: Wim Kleijburg. 
Naast de vele inventarisaties die ook dit jaar weer worden uitgevoerd, wordt duidelijk dat onze 
floristen met hun tijd mee gaan. GPS deed bijvoorbeeld zijn intrede en exoten worden ook op 
ons eiland in kaart gebracht. 

In landelijk verband besteedt de KNNV dit jaar aandacht aan “natuur in je buurt”, die van 
de eigen tuin in het bijzonder. Tom van Wanum besteedt aandacht aan het belang van een 
bijzondere tuin, de schooltuin. Wie de jeugd heeft, heeft de toekomst, zo luidt een bekend 
spreekwoord. Als dat ergens opgang doet, is het wel in de schooltuinen. En toch worden er 
veel van deze tuinen wegbezuinigd. Niet erg verstandig, zo lijkt het.
Dit voorjaar zijn we gestart met een vogelcursus voor gevorderden. Net als de vorige vogel-
cursussen direct volgeboekt. Later in het voorjaar verzorgen we ook nog een vlinder- en een 
plantencursus. Als u belangstelling heeft: volg dan onze digitale nieuwsbrief en de regionale 
pers, maar wees er snel bij. Vol=vol!

Als u dit voorwoord leest, is de landelijke website ingrijpend gemoderniseerd. Per 15 april ging 
de site de lucht in. Ook die van onze afdeling. Neem eens een kijkje, u vindt er bijvoorbeeld 
niet alleen ons eigen excursie programma, maar ook dat van alle andere landelijke afdelingen. 
Keus te over!
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